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Kladno, 13. března 2012  
           Čj. 450/2012-131303 

 

Z á p i s 
 

ze zasedání TPS „Ochrana půdního fondu, vodních zdrojů a ochrana proti 
povodním“, v rámci  Celostátní sítě pro venkov, které se konalo dne 8.3.2012 
 
Místo konání:  Hospůdka „U mušketýra“ v Žižicích u Slaného 
 
Přítomni:  Dle prezenční listiny 
 
Omluveni: Ing. Jiří Hladík,  Ing. Radka Weyrostková, ing. Bačkovská, ing. Venera 
 

Řádný program 
   

I. Rozšířené zasedání TPS zahájila a moderovala Dr. Věra Libichová, přivítala členy TPS a hosty a 
uvedla účel tohoto zasedání: 

 specifikace plánované spolupráce s TPS JMK v roce 2012,  
 diskuse o konkrétních aktivitách TPS Středočeského kraje v roce 2012.  
 objasnění důvodů, proč se studie bude realizovat na daném území Středočeského kraje 

- info o návštěvě oblasti, která bude předmětem řešení problému erozí; zjištění aktuální 
stavu území před zahájením projektu a seznámení účastníků s připravovanou studií;  

 poznání výchozího stavu míst, kde se plánují aktivity v rámci studie (důležité pro možnost 
porovnání stavu po ukončení studie)  

 aktualizované činnosti členů TPS pro rok 2012 
 

II. Vratislav Rubeš, starosta obce Žižice přivítal přítomné a představil území obce. 
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III. Ing. Jan Vopravil (VÚMOP) seznámil přítomné s projektovým záměrem „Možnosti 
řešení degradace půdy a její ovlivnění změnou klimatu a příkladu aridních 
oblastí“. Informoval o spojení TPS SK s TPS v Jihomoravském kraji k řešení 
projektového záměru. Pohovořil o změnách přírodních podmínek a o rozložení 
srážek, které se budou zhoršovat. Charakterizoval degradační procesy  – vodní 
erozi, úbytek organické hmoty v půdě, okyselování půd, utužení půd a 
kontaminaci,  hydrologické a klimatické důsledky působení degradačních faktorů. 
Projekt je financován z V. osy CSV bude dokončen do konce listopadu 2012. 
Výstupy projektu budou sloužit i pro pozemkové úřady pro KPÚ.  

 
IV. Ing. RNDr. Jaroslav Rožnovský, ředitel ČHMÚ Brno doplnil informace z pohledu 

ČHMÚ a jeho podílu na řešení projektového úkolu. 
 

 
 

V. Ing. Ivan Landa, CSc. ředitel odboru environmentálních podpor PRV MZe hovořil o 
řešení problematiky a jednání „Kulatých stolů“, v rámci agro-envi opatření – 
řešení programů v oblasti sucha a vody v krajině. Efektivnosti budoucích 
programů a jejich dopadů (ne každá myšlenka se dá zhmotnit do efektivního 
programu). Péče o krajinu – důvod: celoplošné ztráty půdy, snižování výnosů, cíl: 
udržení vody v krajině, získání konkrétních dat z regionů, zemědělci se tak budou 
podílet na tvorbě společné zemědělské politiky. 

 
VI. Ing. Dagmar Adámková, vedoucí AZV Břeclav, krajský manažer CSV: seznámila 

přítomné s činností TPS JMK, která pracuje již 3. rokem a první úkol  řešila aridní 
oblasti, povodně, využívání závlah, nefunkčnost meliorací, podmoky, území 
ochrany přírody a krajiny v JM kraji. Výsledky projektu byly motivem pro realizaci 
celostátní konference, kde byli účastníci seznámeni se závěry a prezentována 
fakta, že problémy, které byly řešeny,  přerůstají hranice JMK a území ČR (i 
problém Rakouska). Další náměty a pohledy na udržení vody v krajině daly 
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podnět pro projekt „Možnosti řešení degradace půdy a její ovlivnění změnou 
klimatu a příkladu aridních oblastí“. Partnerem v tomto projektu je TPS SK. 
Výsledky projektu budou předloženy na jednání a diskusi „Kulatého stolu“ 
v listopadu 2012. 

 
VII. Dr. Věra Libichová doplnila představený projekt o konkrétní detaily pro okres Kladno, 

kde bude probíhat řešení projektu ve  3 vytipovaných lokalitách okresu. Ve 
vybraných oblastech je orná půda, sady, vinice, závlahy. Oslovené zemědělské 
subjekty souhlasí se spoluprací – poskytováním informací v souladu s projektem o 
osetých plochách, o aplikaci hnojiv, měření srážek ap.. 

 
VIII. DISKUSE: 

 

 Ing. Jan Matoušek: představil svoji firmu, hospodaření v k.ú. Blahotice . 
ovocné sady, vinice, orná půdy, pěstování levandule, Zahradní centrum. 
Veškeré pozemky jsou pod kapkovou závlahou. Hovořil o hospodaření 
v aridních oblastech, úbytek humusu v půdě. Příčiny větrné a vodní eroze – 
výsadby stromů a keřů, zasakovací pásy (absence dotačních titulů a 
podpůrných programů), minimalizace zpracování půdy – odtok vody. 
 

 Vratislav Rubeš:  záměr výstavby kompostárny v Žižicích – problémy 
s projednáváním změny územního plánu. Dále poukázal na prodej pozemků 
Pozemkovým fondem, konkrétně polních cest fyzickým osobám, navrhuje 
bezúplatný převod do vlastnictví obcí 

 

 Ing. Jan Vopravil hovořil o podpoře zakládání malých kompostáren, významu 
zeleného hnojení, dotací organické hmoty do půdy, podpoře meziplodin. 

 

 Ing. Ivan Landa – MZe řeší náměty na dotační tituly a podpory do živočišné 
výroby, na druhé straně diskuse s AK – snižování zatížení VDJ/ha. Přímé 
platby – podpora ke snížení propadu v chovu skotu. DT zasakovací pásy ( 
využily pouze 3 žadatelé). Otázka pro zemědělské subjekty: zda situace 
v aridních oblastech nutí zemědělce změnit strukturu pěstovaných plodin, jak 
sucho ekonomicky postihuje výrobu a ekonomiku, jaké jsou příčiny mokra, 
jaká je retence vody v krajině. 

 

 Ing. Jaroslav Veselý: představení ZOD Žižice – rostlinná výroba, pěstování 
obilovin ( pšenice ozimá, jarní ječmen ), ozimá řepka, peluška, hrách, vojtěška, 
hořčice. Živočišná výroba- vepřové – uzavřený okruh.  Jednání s Povodím 
Vltavy – důvod: aridní oblast, eroze vodní i větrná, neudržování koryta 
Červeného a Knovízského potoka způsobuje rozliv a tím pádem nemožnost 
sklizně na přilehlých pozemcích. Přislíbena aktivní účast Povodí,  ale negativní 
stanovisko Odboru ŽP MěÚ Slaný ke kácení podemletého stromu.,  
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 Ing. Ivan Kasalický (AOPK) informoval o skutečnosti, kdy 3 organizace (MZe, 
MMR, MŽP) bez vzájemné vazby působí v péči o krajinu. Vzhledem k vlivu 
hospodaření na půdu navrhuje motivovat zemědělce k ochraně půdy, např. 
ke stavění teras. V rámci realizovaných opatření KPÚ – ÚSES. Zdůraznil, že  
práce s krajinou a její budoucnost je hlavním cílem. K podpoře kompostáren – 
využití starých zastavěných území, k tomuto záměru nezabírat kvalitní ornou 
půdu. 

                        
 

 Pavel Kašpárek (Ekofrukt Slaný): představení společnosti zabývající se 
pěstováním, skladováním a zpracováním ovoce, výroba tyčinek a dalších 
výrobků TWIGGY a PEGGY. Výsadba sadů, kapková závlaha. Spolupráce 
s VÚRV a ČHMÚ – profesionální meteostanice – měření srážek, teplot – 
výstupy na internetových stránkách (BIOSAP o.s.). 

 

 Jaroslav Linhart (AGROS Vraný ):  představení družstva vlastníků. Výsledky 
hospodaření – většinou nízké výnosy, situace hospodářského roku 
2010/2011, kdy byl zvláště v jarních měsících (IV-V) větší úhrn srážek, byly 
vyšší výnosy obilovin o 1 – 1,5 t/ha. Jsou podnikem se živočišnou výrobou 
(výroba masa a mléka), v rostlinné výrobě střídání plodin – krmné plodiny, 
cukrovka, obiloviny, řepka, pěstování chmele. V k.ú. Vraný jsou místa 
ohrožená větrnou erozí (planiny). Vodní eroze – podnět pro KPÚ – některá 
nevržená opatření jsou nevhodná. V k.ú. Šlapánice – čištění rybníka a toku – 
problém s uložením vytěženého sedimentu (odpad).Připomínka k zákonu o 
odpadech. 

 

 Ing. Miroslav Zázvorka (starosta Městyse Vraný a agronom AGROS ) – 
spolupráce obce a zemědělského podniku již od počátku hospodaření. 
Problém erozní ohroženosti – roviny, staré větrolamy se neobnovují, stárnou  
a tím ztrácí svoji funkčnost. Měření srážek od r. 1986 
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 Ing. Stanislav Stejskal (AGRODRUŽSTVO Kačice) představení firmy – rostlinná i 
živočišná výroba (maso, mléko). Hospodaření na pozemcích je příčinou 
problémů v obcích – stížnosti občanů (rozmetání hnoje apod.). Realizace AEO 
– mnohdy nesouhlas vlastníků pozemků s realizací těchto opatření (2/3 
pozemků pronajatých). Ve znevýhodněných oblastech – nižší výnosy, větší 
spotřeba PHM. Od výsledku projektu očekává i argumenty pro obce a 
nespokojené občany. 

 

 Petr Pokorný (AGRODRUŽSTVO Kačice): ve většině k.ú., kde družstvo 
hospodaří jsou těžké půdy, střídání deště a sucha (zvláště podzimní období). 
Družstvo v minulosti (cca před 7mi lety ) testovalo nejvhodnější meziplodiny 
na svých pozemcích – podmínky dotací (nákup certifikovaného osiva), na 
erozně ohrožených pozemcích jsou pouze náklady bez výsledného efektu. 

 

 Ing. Tomáš Macháček (krajský úřad SK): konstatoval, že diskuse je zaměřena 
na místní problémy, ale problém Tvorba a údržba krajiny řídí 3 resorty 
v nesouladu; s krajinou je nutné pracovat jednotně – jednotný postup všech 3 
ministerstev (MŽP, MMR, MZe). Omezit zábory zemědělské půdy, zástavbu 
pozemků nepovolovat na půdách kvality 1. a 2.  – Návrh: prosadit do 
legislativy (zákon o ochraně ZPF). Hovořil o velké četnosti kontrol u některých 
zemědělsky hospodařících subjektů. Dále pohovořil o snaze najít možnosti, 
které legislativa umožňuje, motivovat zemědělce k ochraně půdy, ne diktovat. 
Nepříznivé pro krajinu je pěstování rychle rostoucích dřevin. Informace o 
novém dotačním titulu (KÚ) „Obnova polních cest“ (2011) – tento dotační 
titul využilo minimum zájemců, neboť příjemce dotace = vlastník (nemá 
zájem), pachtýř nemůže být příjemcem dotace. 
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 Ing. Ivan Landa konstatoval, že MZe nemá informace o dotačních titulech na 
úrovni krajů a regionů (KÚ) a  požádal Ing. Macháčka o spolupráci a získávání 
informací o dotačních programech a následné  předávání zkušeností 
s realizací programů na úrovni kraje.  K velké četnosti kontrol u některých 
zemědělských subjektů je možné využít webových stránek MZe a tímto 
způsobem zaslat námět do Antibyrokratické komise MZe.     

 

 
 

 Dr. Věra Libichová ještě informovala účastníky o připraveném setkání TPS 4 
krajů ( SK, JMK, PAK, ÚK) ve dnech 5. -6.6.2012, místo jednání Hotel ASTRA 
SRBY. Představení TPS a prezentace jejich činností bude doplněno o exkurzi 
v oblasti Slánska, včetně území, které bude předmětem řešení odborného 
úkolu. Program jednání bude upřesněn a včas budou zaslány pozvánky.                                                                              
Poděkovala všem zúčastněným a požádala o zaslání konkrétních problémů při 
obhospodařování pozemků ve vybraných k.ú. -  e-mailem na adresu: 
vera.libichova@mze.cz 

 
    

IX. V další části zasedání TPS se účastníci seznámili s hospodařením na PB v k.ú. Žižice, 
Vítov, Blahotice a Slaný. 

 
 
 

Zapsala:  Dr.Věra  Libichová 

mailto:vera.libichova@mze.cz

